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ez NDK-ból 
Dr. Dimény Imre mező-

gazdasági és élelmezésügyi 
miniszter kedden hazaérke-
zett az NDK-ból, ahol Georg 
Ewald miniszternek, az 
NDK mezőgazdasági terme-
lési és élelmiszeripari taná-
csa elnökének meghívására 
részt vett a Lipcse—markk-
leebergi Agra 70 mezőgaz-
dasági kiállítás megnyitásán. 

Országos papi 
békeértekezlet 
lesz 
augusztusban 

Az Opus Pacis intéző bi-
zottsága és az Országos Bé-
ketanács katolikus bizottsá-
ga kedden együttes ülést 
tartott. Az ülésen részt vett 
dr. Ijjas József kalocsai ér-
sek, a katolikus püspöki kar, 
az Opus Pacis intéző bizott-
sága és az Országos Béke-
tanács katolikus bizottságá-
nak elnöke, dr. Brezanóczy 
Pál egri érsek, a katolikus 
püspöki kar titkára, továbbá 
a katolikus püspöki kar több 
tagja, valamint az Opus Pa-
cis intéző bizottságának és 
az Országos Béketanács ka-
tolikus bizottságának tagjai. 
Dr. Timkó Imre professzor, 
görögkatolikus püspöki hely-
nök. az Opus Pacis ügyveze-
tő igazgatóhelyettese tartott 
beszámolót az elmúlt féléV 
papi békemunkájáról. Elha-
tározták, hogy a papi béke-
mozgalom megalakulásának 
20. évfordulója tiszteleiére 
augusztusban Budapesten or-
szágos papi békeértekezletet 
tartanak. 

Visszafizettetik 
a pénzt 

A MEM szakemberei el-
lenőrizték. hogy a mezőgaz-
dasági nagyüzemek rendel-
tetésüknek megfelelően hasz-
nálják-e az állami támoga-
tással épített állattenyészté-
si létesítményeket, istálló-
kat, gazdasági épületeket stb. 
Tavaly ugyanis több helyen 
azt tapasztalták, hogy a 
gazdaság felépítette az is-
tállót, majd az épületben 
nem állatokat tartott, hanem 
raktárt rendezett be, vagy 
ideiglenes irodát alakított ki 
benne. A mostani ellenőrzés 
arról tanúskodik, hogy sokat 
javult a helyzet. Csak elvét-
ve akad olyan mezőgazda-
sági nagyüzem, ahol meg-
próbálják kijátszani a ren-
delkezést. Ilyen esetekben a 
téesszel visszafizettetik az 
állami támogatás teljes ösz-
ezegét. 

A pénzügyminiszter, va-
lamint az építésügyi és vá-
rosfejlesztési miniszter 
együttes rendelete az idén 
január 1-től bevezette a be-
építetlen építési telkek után 
az adófizetési kötelezettsé-
get. A telekadót a beépítet-
len telek fekvése szerint az 
illetékes adóhatóság éven-
ként veti ki és szedi be. A 
Szeged városi tanács végre-
hajtó bizottsága tegnapi ülé-
sén állapította meg a város 

j területén levő telkek adóját. 
A telekadó fizetésére ál ta; 

Iában az köteles, akinek 
egynél több beépítetlen épí-
tési telke, vagy az egy be-
építetlen telken felül leg-
alább még két beépített tel-
ke van. A jogszabály adó-
mentességet is biztosít: pél-
dául az építési tilalom alatt 
álló beépítetlen telkekre a 
tilalom időtartamára nem 
kell fizetni adót, s a tilalom 
feloldása esetén is csak két 
év múlva. A kisajátításra 
kerülő ingatlan is adómen-
tes, ha a kisajátítási eljá-
rást megelőzően vagy köz-
ben a hatóság kimondta az 

építési tilalmat. Az is fi-
gyelemre méltó, ha az adó-
kivetés után év közben tör-
ténik olyan változás (például 
kisajátítás), amely az adó-
mentesség feltételeinek meg-
felel, akkor a változást kö-
vető tizenöt napon belüli be-
jelentésre a következő hó-
nap elsejétől törlik az év 
hátralevő részére eső adót. 
A kivetett telekadót az adó-
fizető kérelmére a tanács 
végrehajtó bizottsága mél-
tányosságból mérsékelheti, 
vagy el is engedheti. 

A városi tanács vb a ke-
rületi tanácsok végrehajtó 
bizottságainak javaslatai 
alapján állapította meg a 
Szeged város területén ki-
vetendő telekadó tételeit. 
Eszerint a be nem épített 
telkek adóit három kategória 
szerint számítják: a nem 
közművesített telkeknél 
négyszögölenként (és évente) 
4 forint, a részleges közmű-
vesített teleknél 6 forint, a 
teljes és magasfokú közmű-
vesített telkek után az adót 
10 forintban állapították meg 
négyszögölenként. 

Pormentessé építik ki 
az úthálózat háromnegyedét 

Több szakszervezet elnök-
sége. illetve központi veze-
tősége is ülést tartott teg-
nap. kedden Budapesten. A 
Közlekedési és Szállítási Dol-
gozók Szakszervezete köz-
ponti vezetőségének ülésén 
dr. Csanádi György közleke-
dés- és postaügyi miniszter 
táiékoztatást adott a közleke-
déspolitikai koncepció vég-
rehajtásának eddigi eredmé-
nyeiről. és ismertette a köz-
lekedés fontosabb feladatait, 
lehetőségeit a negyedik öt-
éves tervben. 

Az elmúlt két évben a sze-
mélyszállítás hálózata 1023 
kilométerrel bővült, s teljes 
hossza csaknem eléri a 24 
ezer kilométert. További 110 
települést kapcsoltak be az 
autóbuszközlekedésbe, amely 
ma már 2935 helységet érint. 
Az autóbuszjáratok számát 
2773-mai gyarapították, ezen 
belül 65 ú jabb járatot indí-
tottak a megyeszékhelyek 
között. Kilenc ú j forgalmi 
telepet építettek. több ú j 
autóbusz-pályaudvart és -ál-
lomást helyeztek üzembe. 
Két év alatt 14 kilométernyi 
autóút épült, 156 kilométer 
hosszban 46 bekötő út ké-
szült el, 635 kilométernyi 
utat korszerűsítettek. 

Akadnak kedvezőtlen ta-
pasztalatok is. Nem sikerült 

ikellően javítani a személy-

szállítás színvonalát, s a zsú-
foltság sem csökkent a kí-
vánt mértékben. 

A 4. ötéves tervben tovább 
nő a közúti közlekedés és ja-
vul a személvszállítás szín-
vonala. 1975-ig a tehergép-
kocsik száma 120 ezerre, az 
autóbuszoké 10 400-ra. a sze-
mélygépkocsi-állomány fél-
millióra növekszik. Az orszá-
gos úthálózat 75 százaléka 
lesz állandó burkolatú, por-
mentes út. Budapesten el-
kezdődik az úgynevezett ten-
gelykereszt, valamint az or-
szágos közutak bevezető sza-
kaszait egymással és a főút-
hálózattal összekapcsoló kör-
irányú pálya kiépítése. 

A miniszter kérdésekre 
válaszolva egyebek között 
elmondotta, hogy a személy-
szállítás színvonalának növe-
lésére a jelenlegi szabályok 
nem ösztönöznek. A megol-
dás: megfelelő ösztönzők ki-
alakítása. Szükségesnek lát-
szik. hogy a közlekedés kul-
turáltságának fokozását szol-
gáló kiadásokat az állam fe-
dezze. 

A Közalkalmazottak Szak-
szervezetének központi veze-
tőségi ülésén dr. Jókai Lo-
ránd főtitkárt — érdemei el-
ismerése mellett — felmen-
tették tisztségéből, mivel más 
fontos beosztásba kerül. Egy-
idejűleg főtitkárává válasz-
tották dr. Prieszol Olgát. 

Szeged a negyedik öteves 
terv küszöbén 

•m"-r gy él az országos köztudatban, hogy 
Í J Szeged művelődési központ, iskola-

város stb., ahol a szellemi élet job-
ban pezseg, mint a legtöbb vidéki város-
ban. Mi szegediek is szívesen dédelgetjük 
az etfaj ta „besorolást", s közben gyakran 
megfeledkezünk arról, hogy közelebbről 
szemügyre vegyük a tényeket, a szellemi 
élet fejlesztésének anyagi lehetőségeit. 
Mert kétségtelen, e tekintetben is nagyot 
léptünk előre az elmúlt években, de héza-
gok, megszüntetendő problémák bizony 
bőven akadnak még. 

Ha csak az óvodai férőhelyeket nézzük: 
Szegeden 1960-ban 105 gyereket helyeztek 
el 100 férőhelyen, 1968-ban pedig már 
111-et. Miskolcon ugyanebben az időben 
csupán egy létszámnövekedést mutat ki a 
statisztika. Ez azért is okoz nagy gondot, 
mert — mint korábban rámutat tunk — 
nálunk magasabb a nők foglalkoztatottsá-
gi aránya, s ahhoz, hogy nyugodtan dol-
gozhassanak. gyermekeik részére több 
óvodai férőhelyre is szükség lenne. 

| Az általános iskolai tanulók száma — 
demográfiai tényezők hatására — ugyan-
úgy hullámzott, mint más nagyobb váro-
sokban. Egy osztályteremre és egy peda-
gógusra azonban kevesebb tanuló jut, 
még Budapesthez képest is, ami kedve-
zőbb helyzetet jelent a tanításban, ö rven-
detes, hogy az utóbbi tíz esztendőben a 
szegedi általános iskolai tantermek száma 
77-el szaporodott, tehát jelenleg 350 
osztályteremmel rendelkezünk, majdnem 
ugyanannyi tanuló részére, mint az 1959— 
60-as tanévben. Ezt az impozáns képet 
még az is szépíti, hogy a körzetekben épí-
tett iskolák segítségével városszerte szín-
vonalasan tudjuk kielégíteni az igényeket. 
Az iskolaépületek állapota jobb az óvo-
dákénál, egyet-kettőt azonban sürgősen 
korszerűsíteni kellene. 

Kedvezőnek mondható a középiskolai 
tanterem-ellátottság is, noha az ezer la-
kosra jutó diáklétszám elég magas. A vá-
rosban működő 13 középiskola és 7 ipari-
tanuló intézet 167 tanteremmel rendelke-
zik. Az iskolareform bevezetése óta roha-
mosan csökkent a gimnazisták száma, 
ugyanakkor egyre többen tanulnak a 
szakmai képzést is nyújtó középiskolák-
ban. A jelenlegi mintegy 2230 fős, többé-
kevésbé állandósult gimnáziumi létszám 
elegendőnek látszik arra, hogy az egyete-
mi oktatás számára utánpótlást biztosít-
son. Mivel fokozódik a szakemberszükség-
let, a technikumokat folyamatosan szak-
középiskolákká alakít ják át. Az egészség-
ügyi szakközépiskolai képzésben is tapasz-
talható fejlődés például azért szimpatikus, 
mert hozzájárulhat az ápolónőhiány meg-
szüntetéséhez. Az utóbbi négy évben közel 
egyharmaddal nőtt a szakmunkástanulók 
száma is, s ennek mintegy fele szegedi la-
kos. 

Komoly gondja a városnak, hogy nincs 
elég középiskolai kollégium, noha évről-
évre többen jönnek Szegedre tanulni nem-

csak Csongrád megyéből, hanem az or-
szág más tájairól is. Hol lakjanak, hol ta-
nuljanak nyugodtan ezek a lányok, fiúk? 
Nyilvánvalóan halaszthatatlanná vált — 
akár a megyei tanács anyagi hozzájárulá-
sával is — ú j középiskolai diákotthon épí-
tése. De nemcsak itt vannak nehézségek. 
A két szegedi egyetemen, a főiskolákon és 
a két felsőfokú technikumban több mint 
hatezer diákot képeznek. Közülük sokan 
budapestiek, illetve a távolabbi országré-
szekből valók, nekik is kollégiumi ellátás-
ra van szükségük. A felsőfokú oktatási in-
tézmények kollégiumi ellátottsága jelentő-
sen javult az utóbbi időben. Még mindig 
nehéz azonban a tanárképző főiskola hely-
zete, pedig a kisebb keresetű szülők gyer-
mekei itt tanulnak nagyobb arányban. 

Szegeden is csökkent a színházlátogatók 
száma, s ez a tévé gyors elterjedését f i -
gyelembe véve, bizonyos mértékig terme-
szetes Az 1952-es nézőszám (ami csaknem 
306 ezer volt) 1969-re lecsökkent 150 ezer-
re, jóllehet az ezer lakosra számított láto-
gatottság tekintetében még mindig előkelő 
helyen áll, s csak Budapest előzi meg. In-
dokolatlan, hogy a szegedi színház keve-
sebb állami támogatást kap, mint a többi. 
Kevés a városban a mozi, s a meglevők is 
aránytalanul helyezkednek el a kerületek-
ben. Különösen a külső városrészekben 
lakók igényeit kellene jobban kielégíteni. 
Jó tudni, hogy Szeged az ezer lakosra jutó 
2526 kötetes könyvállománnyal élen jár a 
másik három nagyváros előtt, s a kölcsön-
zött könyvek számával is csak Miskolc 
előz meg bennünket. Kevés azonban a te-
rületi feladatokat ellátó kisebb könyv-
tár. 

Sa jövőre nézve mik az elgondolások? 
Hogy mire volna szükség, az nem 
felismerés, hanem sokkal inkább 

pénz kérdése. Egy tény: amire erőnkből 
fut ja , azt bizonyosan megcsináljuk. A fel-
mérések szerint a negyedik ötéves tervben 
szükség van egy 14 tantermes szakmun-
kásképző iskolára, továbbá egy 200 férő-
helyes szakmunkás kollégiumra. Jó lenne, 
ha a Munkaügyi Minisztérium mindkettő-
nek az építését magára vállalná. Még ez 
esetben is maradnának megoldatlan prob-
lémák, hiszen több mint 2600 szakmunkás-
tanuló vidékről jár be Szegedre iskolába. 
Szerepel a javaslatokban 306 férőhelyes ú j 
középiskolai kollégium is. Az elképzelések 
szerint Újszeged — a Csongrád megyei ta-
nács segítségét is igénybe véve — ú j film-
színházat kap majd. A könyvellátás javí-
tását szolgálja a József Attila Tudomány-
egyetem, a Szeged városi tanács, a Csong-
rád megyei tanács és a Művelődésügyi 
Minisztérium közös beruházásából felépí-
tendő ú j könyvtárépület. Mivel a szegedi 
művelődési otthonok korszerűtlenek, azok 
felújítása, átalakítása is napirendre kerül. 
S végre a színházat is felújí t ják a követ-
kező esztendőkben: pénz van már rá, és 
úgy hírlik, az építők is elvállalták a mun-
kát. 

H a n g s ú l y o z z u k : m i n d e z e k 
o l y a n e l g o n d o l á s o k , j a v a s l a t o k , 
a m e l y e k e t a n e g y e d i k ö t éves 
t e r v rész le tes k ido lgozása előt t 
Szeged v á r o s p á r t - és á l l ami fó-
r u m a i n a l a p o s a n m e g v i t a t n a k . A 
Szeged város i p á r t - v é g r e h a j t ó 
b izo t t ság i l lésén h a n g s ú l y o z t á k : 
s z ü k s é g van rá , h o g y megv izs -
g á l j u k a l e g f o n t o s a b b b e r u h á z á -

sok i r á n t i I g é n y e k e t , m ive l a zon -
b a n a r e n d e l k e z é s ü n k r e ál ló ősz-
szegek n a g y o n is v é g e s e k , r e n d -
k ívü l f o n t o s az is, h o g y m e g -
á l l a p í t s u k a l e g s ü r g ő s e b b és a 
l e g h a s z n o s a b b é p í t k e z é s e k so r -
r e n d j é t . N e m á r t a n a , ha az á l la-
mi v á l l a l a t o k sz in tén h a s o n l ó 
m ó d o n j á r n á n a k el, a m i k o r az 
ü z e m b ő v i t é s e k r ö l . f e l ú j í t á s o k r ó l . 

g é p b e s z e r z é s e k r ő l d ö n t e n e k . N e m 
a v á g y a l k n r a kel l a l a p o z n i a t e r -
vet , h a n e m a l e h e t ő s é g e i n k r e . D e 
ha m á r e l h a t á r o z u n k v a l a m i t , 
a k k o r a n n a k m e g v a l ó s í t á s á é r t 
l e lkesen v e s s ü k l a tba m i n d e n 
e r ő n k e t . 

F. NAGY ISTVÁN 

Megkezdték Tarjánbaji a 
tízszintes sorházak építését 
(alul), az ácsok a tíz méteí 
magas kazánház betonvázát 
készítik (középén), a vizto-

Á f "f rony mellett pedig már hat 
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